

TO THE PERSON NAMED IN

陈 珂/著

戏剧形态学

——戏剧形态发生论

Morphology of Drama Originology of Drama Modality

中国戏剧出版社 2009 年 7 月

图书在版编目(CIP)数据

戏剧形态发生论/陈珂著. —北京:中国戏剧出版社,2009.8 ISBN 978 -7 - 104 - 03072 - 0

I. 戏... II. 陈... III. ①戏剧史 - 研究 - 中国 - 古代②戏剧史 - 研究 - 古希腊③戏剧史 - 研究 - 埃及 - 古代 IV. J809

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2009)第 149954 号

戏剧形态发生论

责任编辑:赵建新 美术编辑:常 春 责任出版:冯志强

出版发行:中间 努 剝 大 瓜 社

出版人: 樊国宾

社 址:北京市海淀区紫竹院路116号嘉豪国际中心 A座10层

网 址: www. theatrebook. cn

电 话: 010 - 58930221 58920237 58930238

58930239 58930240 58930241 (发行部)

传 真: 010 - 58930242 (发行部)

读者服务:010-58930221

邮购地址:北京市海淀区紫竹院路 116 号嘉豪国际中心 A 座 10 层 100097

印刷:北京市京津彩印有限公司

开本:710mm×1000mm 1/16

印张:24.25

字数:470千

版次:2009年8月北京第1版第1次印刷

书号:ISBN 978-7-104-03072-0

定价:49.00元

版权所有,违者必究;如有质量问题,请与出版社联系调换。

Table of Contents

Introduction

Part I: The Germination of Drama (I)

Ancient Egypt: Germination in Ceremonial Drama

Chapter One The Memphite Drama: Fragmental Genes of Drama Germination

The Story of Shabako - Memphite Stone

Shabako - Memphite Stone: General Narration about How the Creator Created All Things

Shabako - Memphite Stone: the Most Significant Text File in Early Human Civilization

Shabako - Memphite Stone and Narmer Palette

Remnants of Shabako - Memphite Stone

Memphite Drama: Fragmental Genes Only

Summary and Exercises

Chapter Two The Passion Plays of Wesir in Ancient Egypt

The Figures and Roles in Ceremonial Drama

The Story of the Passion Plays of Wesir

The "Host" of Ceremonial Drama: Horuth

The General Procedure and Modality of Ceremonial Drama

The Full Text of Ikernofret Stela

Summary and Exercises

Chapter Three From God to Human: the Development of Ancient Egypt Ceremonial Drama

The Integrated Features of Drama Modality

The Basis of Drama Modality: from Language to Action

God Relegated: the Characters as the Leading Role

Crete: the Springboard from Ancient Egypt to Ancient Greece

Summary and Exercises

Part II: The Germination of Drama (II)

Ancient China: Germination of Drama in "Feting the Universe"

Chapter One Zhou Li: the Germination of Ancient Chinese Drama

The Starting Point of Virtue: Start with Emotion and End with Virtue

Zhou Lu: the First of the Canons on Virtue

Zhou Li: Transitional Masterpiece

Zhou Li: Systematic Virtue

Summary and Exercises

Chapter Two Feting the Universe: the Integrated Artistic Form in Zhou Li

The Essence of "Feting the Universe"

The Eternal Aesthetic Value of "Feting the Universe"

Zhou Li: De - idolization of Ancient Chinese VirtueVZhou Li · Music: the Integrated Characteristics of Chinese Artistic Form

Zhou Li: the Formation of Music, Dance and Artistic Performance

Summary and Exercises

Chapter Three Fangxiangshi as a Dramatic Role

The Root of Fangxiangshi

Plague, Nuo, and Fangxiangshi

Fangxiangshi: Ghost Instead of Deity

Fangxiangshi: the Protagonist of Nuo

Fangxiangshi: the Birth of a Role

Summary and Exercises

Chapter Four Fangxiangshi and Nuo: The Rise and Fall of Dramatic Role and Spirit

Zhou and Han Dynasties: Rise and Prosperity of Nuo

Northern Song Dynasty: the Rise of Music and the Fall of Nuo

Song, Jin and Yuan Dynasties: Transition from Ceremony to Entertainment of Nuo

Ming and Qing Dynasties: Ghosts Becoming Gods

Nuo as the Emperor's Banquet Accompaniment

Fangxiangshi: Degenerated into the State of Drunk and Dreams

Summary and Exercises

Part III: The Formation of Drama

Ancient Greece: the Formation of Drama

Chapter one Athens: The Interaction Between Philosophers and Dramatists

Athens: the Core of Ancient Greece

Athens: Interaction Between Philosophers and Dramatists

. 8 .

Socrates: "The Poet Is Just the Speaker for God."

Plato: "Who Is the Real Imitator?"

Aristotle: a Synthesis of Greek Thought

Summary and Exercises

Chapter Two The Occurrence of Ancient Greek Drama: the Song of Sheepherders as the Worship of Dionysus

Religious Activities: Anthropomorphic Animals and Role Play to Entertain Both Gods and Humans

The Ancient Greek Drama: Held in Religious Activities and Festivals

Important Issues of Dionysia: Calendar and Climate

Worship of Dionysus: Death and Regeneration, Freedom and Wildness

Worship of Dionysus: from Village to City, from Folk to Official

Worship of Dionysus: "Crazy, Violent and Bloody?"

The Companion of Dionysus by Euripides: the Ceremonial Function and Dramatic Effect in the Worship of Dionysus

Summary and Exercises

Chapter Three Four Dionysus Festivals and Drama Competition

Basic Rules for Competition and Festivals

Lesser or Rural Dionysia

Anthesteria

The Greater or City Dionysia

Lenaea

Summary and Exercises

Chapter Five The Integration of Drama: Philosophy, Poetry and Wine

Philosophy, Poetry and Wine: Logos, Muthos, and Komos

Easily Misreading Term: Greek Drama

Text Form: Unable to Represent the Real Drama Modality

Summary and Exercises

Chapter Six Homer's Epic: The Basis of Ancient Greek Drama Text

Homer: the Descendants of Prisoners of War

Iliad: the Apple of Discord

Odyssey: A Long Journey to Go Home

Homer's Epic: the Intermix of "Speaking for Others" Style and Narrative Form Summary and Exercises

Chapter Seven Thespis: Birth of a Role

Thespis: a Small Step Out of Chorus, a Big Step in Drama Development

Thespis: Sing as A God Instead of Singing for God

Satyrn Drama: the Maternal Form of Ancient Greek Drama

Temporary Chant: the Impromptu Performances Between the Questioner and the Respondents

Performance Division: the Division of the Role Players from the Chorus Summary and Exercises

Chapter Eight Ancient Drama Modality and Theater Form

Simple Theater: the Formation of Special Performer - Spectator Relationship

Wooden Theater: the Enrichment of the Performance Area

Stone Theater: the Refinement of Performance Division

Imaginary Picture of Ancient Greek Theatre for Dionysus Drama; Solidification of Stage Form

Summary and Exercises

Chapter Nine The formation of Drama Modality: the Ancient Greek Dramatists and Their Works

Aeschylus: Solemness and Helplessness of the Hero

Prometheus Bound: Drama with More Plot Than Action

Trilogy Oresteia: Tragedy of Family

Sophocles: the Brutal and Ruthless Fate

Oedipus the King: Lasting Narrative Span and Classic Drama Modality

Oedipus Question: Man and the Fate, Calamity and Blessing, Who Wins?

Euripides: the Distress of Psychological Paradox

Medea: the Maturity of Ancient Greek Drama

Medea Declaration: the Revealing of Women Psychological Paradox

Summary and Exercises

Chapter Ten Ancient Comedy: the Carnival Bacchanal

Aristotle: Comedy from the "Lower Performance"

The Father of Ancient Greek Comedy: Epicharmus

Three Sub - patterns of Greek Comedy: Komoidia, Satyrus, Pantomios

Komoidia: the Grape Festival Offerings to Dionysus Satyrus: Maternal Body of Both Tragedy and Comedy

Pantomios: Pantomime Different from the Following Generations

Summary and Exercises

Chapter Eleven Basic Characteristics of Comedy: Comic, Humor and Vulgarization

Comic: Exaggerated and Distorted

Humor: Humorous and Wise

Vulgarization: Mediocre and Vulgar

The Embroidery of Ancient Greek Comedy by Nietzsche

Old Comedy, Middle Comedy and New Comedy: Three Stages of Ancient Greek Comedy

Aristophanes and The Acharnians

Menandros: Vulgarization as Mainstream

Hellenistic Age: Great Influence but less Research

Summary and Exercises

Chapter Twelve Farce Adulteress: the Drama with Set Form

The Archaeological Discoveries in Oxyrhynchus

Eight Scenes: the Basic Structure of Adulteress

The Script of Adulteress

Actress: the First False Virgin of New Comedy

Adulteress: Special Significance of Character and Theme

Adulteress: Drama with Set Form

Adulteress: Foundation for the Development of Drama Modality

Summary and Exercises

Appendix and Reference

Acknowledgement

戏剧形态发生论

引言

2300 多年前的亚里士多德(Aristotle,前 384 - 前 322 年)在他的《诗学》开篇有过这样的设问和论述:

关于诗的艺术本身①、它的种类、各种类的特殊功能,各种类有多少成分?这些成分 是什么性质?诗要写得好,情节应如何安排?以及这门研究所有的其他问题,我们都要 讨论。现在就依自然的顺序,先从首要的原理开头②。

寻找这些问题的答案可以利用现当代的各种学说和工具来进行,尤其是从形态学、发生学和现象学的角度来考察。整理其形态,梳理其渊源,"依自然的顺序",从"原理开头",往往能把其中的各种特征观察得更为清晰。

"戏剧形态",一"形式",一"状态"。"形式"可以静态观察,"状态"需要动态看待。 "戏剧形态学"就是通过对戏剧形式和状态的观察、考证、分析,来阐释戏剧的本质和本体 特性的一门学说。

世上任何事物都会以某种形态呈现。对形态的研究在 20 世纪初的植物学中首先发端,而后扩展到艺术领域,在 20 世纪 70 年代产生了艺术形态学。

形态学说的最大特色之一,就是积聚了发生学和结构学的基本工具,从纵向与横向来观察和研究形态的萌芽、形成、发展和变异的规律性。它的始祖学"植物形态学"就具有这一特色——植物形态既有自身发生和发展的规律,还有形态结构内部和外部的规律。这两大方面的特色,构成了形态学的基调,也使得形态学与传统认识论有了重要的差别——动态地讨论事物的本质和本体,而不是静态的、纯思辨的分析研究。

①"诗的艺术本身"指诗的艺术这个属,即诗的艺术的整体,和诗的艺术的"种类"相对。"诗的艺术"或解作"诗",以下同此。——译者罗念生注。亚里士多德:《诗学》;贺拉斯:《诗艺》。中文合订本,罗念生、杨周翰译,北京:人民文学出版社1962年版,第3~6页。

②按照"自然的顺序","属"(诗的艺术本身,即诗的艺术的整体)在前,"种类"在后。"首要的原理"指有关诗的艺术本身的原理。——译者罗念生注。同上。

戏剧形态是个大杂烩形态,即所谓"综合艺术"①形态。其中有两个容易引起混淆的层面:首先,从戏剧发生的角度看戏剧,你会看到一系列各种其他艺术形态在戏剧发生过程中的综合作用——即"戏剧艺术的综合性";其次,从戏剧自身发展的角度看戏剧,你会看到一系列从戏剧内部分蘖的专业分工所滋长出的各专业形态的发育——即"戏剧艺术的独特性"。前者是建筑、绘画、雕塑、音乐、舞蹈、文学等艺术形态的综合,后者是表演、剧作(文本)、导演、舞美、制作等专业形态的综合。

这两个层面的戏剧形态的综合都可以从发生学的角度来考察。戏剧综合性的发酵熬炼有十分古老的历史。通过现代大量的考察发现,在戏剧还处于原始形态时,这种综合性就已经存在。一方面,它综合了其他门类的艺术形态来为自己成形服务;另一方面,它还发育出了自身的一系列专业形态,从中可以窥见戏剧中各种"成分"②融合的影子。前者可以称之为戏剧的"本质③综合",它是戏剧之所以成为戏剧的本质所在——戏剧与其他艺术形态的本质区别;后者可以称之为"本体④综合",它是戏剧自身从原始萌芽形态向成熟的高级形态发展的本体基因——戏剧自身成形的本体基础。

戏剧的发生与起源,是一个对立统一的完整概念。从发生学的角度看戏剧的起源,是对戏剧起源的客观性进行主观阐释,是对戏剧起源的历史现象进行认识论研究。换句话说,"戏剧发生学"要讨论戏剧形成的规律,而"戏剧起源说"要铺排戏剧现象在历史时段中的呈现;前者是分析认识,后者是历史呈现;前者主观,后者客观。没有现象,何谈认识?没有认识,现象了无意义。二者既有区别,又互为其根,不可割裂,犹如阴阳与太极。这也是戏剧形态发生论的立论基础。

"戏剧形态发生论"可以从两个部分来考察和论述:戏剧的萌芽和戏剧的成形。"萌芽"是戏剧艺术形态的综合性在发酵熬炼,"成形"是戏剧艺术形态的独特性在孕育诞生。前者是多种艺术形态的碰撞融汇,后者是戏剧形态自身的特立独行。可以想见,考察戏剧的种种现象当数这两个部分最为复杂,也最为有趣。

《戏剧形态发生论》一书即是从观察和分析戏剧形态的萌芽和成形,来阐释和研讨戏

①这个中文术语在1929年被欧阳予倩(1889-1962)所使用。参考欧阳予倩:《戏剧改革之理论与实际》;欧阳予倩:《欧阳予倩全集》第4卷,上海:上海文艺出版社1990年第1版。

②这个中文术语在1943年被黄佐临(1906-1994)所使用。参考黄佐临:《话剧导演的职能》;黄佐临:《我与写意戏剧观》,北京:中国戏剧出版社1990年第1版。

③本质[physique]:事物中常在的不变的形体;[nature]:事物的根本性质。——《高级汉语词典》。

④本体 [thing - in - itself]:事物的本身; [noumenon];哲学名词,形成现象的根本实体(常与"现象"相对)。——《高级汉语词典》。

剧本质和本体中的那些具有规律性的东西。

本书的基础文字是笔者在中央戏剧学院艺术管理系开设《戏剧形态学》课程的讲义。该课程于2005年初设,2006年申请获得"北京市高等学校教育教学改革立项项目"审批立项。本书的主干文字即从该课程的讲课录音中整理而得。长期以来我国戏剧基础理论更新相对缓慢,本著述是一次创新尝试。笔者在此过程中发现了诸多学术问题,有的问题颇为重大,经重新阐释和论证后算是一家之言,还有待同业和同好者进一步商榷。该书作为有定论的教材尚待完善,经考虑特作专著发表;同时,由于篇幅较大,特分三册,即《戏剧形态发生论》、《戏剧形态发展论》、《戏剧形态构成论》陆续出版。

本书中的不少材料来自互联网。为慎重起见,这些材料都经过笔者多重比较和筛选,以期得到较为确切的资讯。同时,这些材料在使用中也经过了笔者的重新解读和整理,并以笔者自己的语言进行了阐述和论证。总体来说,国外专业网站信息的准确度、公开度和独立性较高,从中可以看到近年来纸介时代向电子时代过渡的定势。学术领域也不例外,尤其是近年来随着光纤、服务器和个人终端的技术提升,SOHO族(Small Office Home Office)激增,学者和专业人员也渐次加入了这种广义的 SOHO族,使互联网办公和电子资讯传播的势头发展得更加迅猛。网上博物馆、网上图书馆、网上书刊层出不穷,获取各种专业资讯变得越加便捷和多重,更易比对和筛选。相比之下国内专业网站的差距还是很大,虽然近年来已有众多进步,但劣质、传抄、生切、乱引也不在少数。

本书中的思想观念、理论认识、事例分析基本都是笔者自己话语的论述,文责自负。 有些事例和见解参考并比较了多人多处材料,笔者对此进行了比对、梳理、修订和编排, 并注明出处。引文和图片也——标明了出处并作了注释。但一定还有疏漏和错误之处, 敬请指正。

> 笔者 2009 年 4 月 3 日星期五于 北京朝阳东旭新村

Preface

Aristotle begins his Poetics with the following questions and discourse:

Under the general heading of the art of poetry, I propose not only to speak about this art it-self. but also to discuss the various kinds of poetry and their characteristics functions, the types of plot – structure that are required if a poem is to succeed, the number and nature of its constituent parts, and similarly any other matters that may be relevant to a study of this kind. I shall begin in the natural way, that is, by going back to first principles. $^{\circ}$

Answers to these questions can be explored by means of some modern theories such as morphology, originology and phenomenology, which will enable us to observe clearly the various characteristics of the origin and state of art.

Drama modality comprises form and state. Form is static while state dynamic. Dramatic morphology is the study of drama through the observation, research and analysis in terms of form and state to elucidate its nature and noumenon.

Anything in the world is presented by a certain modality. The study of modality started in botany at the beginning of 20th century, and hereafter extended to art. Artistic morphology came into being at 1970%.

Morphology is characterized as a fundamental tool accumulating originology and theory of structure. Based on outlook of history and epistemology, morphology does observation and research on the regulations of the germination and formation, development and variation of modality, both vertically and horizontally. Its primogenitor study, botanic morphology bears the same two characteristics that botany modality includes not only its own regulations on formation and development, but also the regulations on the internal and external structure. The two characteristics, giving morphology its keynote, differs it from the traditional epistemology by discussing the nature and ontological property dynamically instead of static, pure speculative analysis and research.

①"The art of poetry itself" refers to the category of poetry, not its varieties. "The art of poetry" can be comprehended as "poetics". See the notes given by Luo Niansheng, the Chinese translator of Aristotle: Poetics & Horace: On the Art of Poetry, Beijing: The People's Literature Publishing House, 1962, pp3 - 6

②Ibid. According to "in the natural way", category comes before variety. "First principle" refers to that of the poetic art itself.

Drama modality presents itself as a form of comprehensive art^①, in which two layers mix up. First, from the perspective of drama origin, comprehensiveness of dramatic art is evident in the comprehensive use of some other artistic forms. Second, from the perspective of the development of drama, uniqueness of dramatic art is obvious in the growth of dramatic specialties. The former is the combination of architecture, painting, sculpture, music, dancing and literature while the latter is that of performance, drama text, stage director, stage effect and drama execution.

The genetic mechanism and originology of drama is the unity of opposites. Exploring the origin of drama from perspective of geneticism is the subjective interpretation of the objectivity of drama origin as well as the epistemological research of the historical phenomena of the drama origin. In other words, geneticism deals with the laws of drama formation while originology is the display of drama phenomena in the history. The former is subjective cognition and the latter is historical presentation. Cognition comes from phenomena while phenomena endow cognition with significance. They two are inseparable. This is the base of originology of drama modality.

Both of the above layers can be observed in terms of originology. Achievement of contemporary research show that the comprehensiveness exists in the primitive form of drama. On the one hand, it integrates some other forms of art to serve the formation of drama, which is considered as the "integration of nature²" that distinguishes drama from other forms of art. On the other hand, it develops its own specialties, which is considered as the "integration of noumenon³" that forms its base of development to mature art of drama, from which various components⁴ of drama can be seen.

Originology of Drama Modality is to clarify and discuss the law of drama nature and noumenon by observing and analyzing the germination and formation of drama modality.

⁽D'This Chinese term was employed by Ouyang Yuqian (1889 – 1962) in 1929. See Ouyang Yuqian, "Theory and Practice of Drama Reform", *Collected Edition of Ouyang Yuqian*, Vol. 4, Shanghai; Shanghai Literature & Art Publishing Group, 1990.

②"Nature" refers to the essential properties of any particular type of thing. Advanced Chinese Dictionary.

^{(3)&}quot;Noumenon" is a posited object or event as it is in itself, independent of the senses. It is generally used in contrast with "phenomenon". Advanced Chinese Dictionary.

⁽⁴⁾ This Chinese term was employed by Huang Zuolin (1906 - 1994) in 1943. See Huang Zuolin, Function of Drama Director, Beijing: Chinese Drama Publishing House, 1990.

The author based this book on his lecture notes of the course "Drama Morphology" offered by Art Management Department of The Central Academy of Drama. This course was established in 2005 and was approved by the "Beijing Higher Education Teaching Reform Project" in 2006. The major text of this book is from the collection of the lecture recording. Due to the fact that the basic drama theories have not achieved rapid development in China during the past decades, the information, opinions and discourses are rather out – dated. Therefore, it is an innovation to open the course of "Drama Morphology".

During the whole process, the author has discovered many academic issues, some of which are so significant that though the author has his own interpretation and demonstration, yet they are open to further discussion. Taking into consideration that the theories in this book are not final conclusions, the author decided to have it published as a monograph instead of a textbook. Besides, because of its great length, it is to be published in three volumes in succession, namely *Originology of Drama Modality*, *Development of Drama Modality* and *Structure of Drama Modality*.

Much material in this book comes from Internet. With caution, the material has been under multiple comparison and selection to get comparatively accurate information. Furthermore, the author interpreted and arranged the material to clarify and demonstrate in his own way. Generally speaking, owing to the relatively high accuracy, transparency and independence of foreign websites, the fixed tendency from paper media to electrical period is notable. The academic field is not an exception, especially in recent years when the number of SOHO (Small Office Home office) group has largely increased with the technological improvement of fibers, servers and individual terminals. Since the experts and professionals have joined in as this generalized sort of freelancer, the Internet office and electrical information communication have been greatly pushed forward. Internet Museums, Internet libraries and internet books and magazines have emerged in succession so that it is more convenient and versatile to access to various information, and easier for comparison and selection. Comparatively speaking, although professional domestic websites has achieved a lot of progress in these years, there is still a long way to catch up with foreign websites due to the poor quality, plagiarism, copy or baffling quotation.

The ideas and concepts, theoretical understanding and case analyses in this book are basi-

cally the discussion and demonstration of the author for his own discourse. The author himself is fully responsible for any consequence resulted from that. For those case study and understanding with reference to other people or places, the author has compared, trimmed, fixed and arranged as well as declared the source. Quotations and pictures have been declared source and annotated. Inevitably, there might be some careless omissions. Therefore, the author expects you sincerely for supervision and correction.

The author

Dongxu New Village of Chaoyang District of Beijing

Friday, April 3, 2009

(Translated by Li Xiaoqing)

目 录

第一部分:戏剧形态的萌芽(一)\(1)

古埃及:仪式剧中的戏剧萌芽\(1)

第一章 "孟菲斯戏剧":戏剧萌芽的基因片段\(5)

沙巴卡-孟菲斯石碑的故事\(7)

沙巴卡-孟菲斯石碑:主要讲述造物主创造万物\(7)

沙巴卡-孟菲斯石碑:人类文明初期最重要的文字档案\(13)

沙巴卡-孟菲斯石碑与纳尔迈调色板\(14)

沙巴卡-孟菲斯石碑残存的全部内容\(16)

"孟菲斯戏剧":一点基因片段而已\(26)

本章小结及习题\(27)

第二章 古埃及的奥西里斯殉难剧\(29)

仪式剧中的人物和角色\(32)

奥西里斯殉难剧的故事情节\(38)

仪式剧的"主持人":何鲁斯\(39)

仪式剧举行的基本程序和形态\(40)

"艾克诺夫利特石碑"碑文全文\(47)

本章小结及习题\(49)

第三章 由神至人:古埃及仪式剧的发展\(51)

戏剧形态的综合特性\(52)

戏剧形态的基础:语言成为行动\(54)

神祇退居二线,人物进入主演区\(59)

克里特:古埃及与古希腊的跳板\(60)

本章小结及习题\(62)

第二部分:戏剧形态的萌芽(二)(63)

古华夏:"以礼天地"中的戏剧萌芽\(63)

第一章 《周礼》:古华夏戏剧萌芽孕育其中\(65)

礼的基本出发点:"发乎情,止乎礼义"\(65)

《周礼》:"三礼"之首\(66)

《周礼》:承上启下之大作\(68)

《周礼》:系统化的"礼"制\(71)

本章小结及习题\(73)

第二章 "以礼天地":《周礼》中的综合艺术形态\(75)

《周礼》的"礼":"以礼天地"的要义\(76)

"以礼天地"的永恒审美价值\(79)

"以礼天地":去偶像化的古礼形态\(80)

《周礼・大司乐》:中国艺术形态的综合性特点\(84)

《周礼》:音乐、舞蹈和表演艺术形态形成\(93)

本章小结及习题\(95)

第三章 方相氏:一个角色的诞生\(97)

方相氏的根底:"狂夫方相氏"\(97)

瘟疫、傩、方相氏\(98)

方相氏:不走神道,走鬼道\(102)

傩的主角:方相氏\(105)

方相氏:一个角色的诞生\(106)

本章小结及习题\(112)

第四章 方相氏与傩:角色与精神的盛衰\(113)

周汉时代:"傩"兴与"傩"盛\(113)

北宋时代:"乐"起而"傩"萎\(116)

宋金元: 傩仪转傩戏——仪式性变娱乐性\(117)

明清:鬼成了神,不再被"殴"和"逐"\(118)

宫廷:"番神傩戏"成为帝王的宴会伴唱\(121)

方相氏:衍变为醺醺然醉生梦死之态\(121)

本章小结及习题\(124)

第三部分:戏剧形态的成形\(125)

古希腊:戏剧形态的成形\(125)

第一章 雅典:哲学家与戏剧家的互动\(131)

"古希腊":雅典的核心地位\(131)

雅典:哲学家与戏剧家的互动\(135)

• 2 •

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com